

البوصيري إمام المديح النبوي

Al-Busiri, the Imam of the Prophet's praise

محمد فتحي فرج*

mffbayomy@yahoo.com

ملخص:

تهدف هذه الدراسة إلى إعطاء فكرة عامة مختصرة عن الإمام البوصيري، وعصره، وشعره، مع إشارة خاصة إلى قصيدته الشهيرة "البردة" وبيان قيمتها في شعر المديح النبوي.

وقد خلصت الدراسة إلى أن قصيدة "البردة" من أعظم القصائد المكتوبة في مدح الرسول صلى الله عليه وسلم.

يستمد الشاعر فكرة القصيدة من معرفة الشاعر بالنبي صلى الله عليه وسلم، وثقافته وبيئته العربية والإسلامية، إلى جانب بعض المفاهيم الإسلامية المتعارف عليها.

الكلمات المفتاحية: البوصيري - قصيدة البردة - شعر المديح النبوي - الشعر في العصر الفاطمي.

* أستاذ علم الحيوان بجامعة مصر للعلوم والتكنولوجيا، والمنوفية.

Abstract:

This study aims to give a general and brief idea about Imam Al-Busairy, his era and his poetry, with a special reference to his famous poem entitled Al-Burdah, with an indication of its value in the poetry of the Prophet's praise.

The study concluded that the Burdah poem is one of the greatest poems written in praise of the Messenger, peace be upon him (PBUH).

The poet derives the idea of the poem from the poet's knowledge of the Prophet, (PBUH), and his Arab and Islamic culture and environment, along with some well-known Islamic concepts.

Keywords: Al-Busairy – Poem of Al-Burdah - Prophetic praise poetry - Poetry in the Fatimid Era